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Nekončící zápas víry 
Jr 20,7–18 

 

K opravdovému životu víry neodlučitelně patří také vnitřní zápas. I prorok Jeremjáš 

zápasil. V dnešním biblickém oddílu můžeme nahlédnout do jeho srdce. Prorok si na nic 

nehraje před Bohem, ani před sebou samým. Otevřeně promlouvá o těžkých prožitcích, 

které přímo souvisely s jeho prorockou službou. Naše modlitby mohou mnohdy být až 

příliš zdvořilé. Zdráháme se otevřít před Bohem to, co skutečně prožíváme. I sami před 

sebou a před druhými lidmi se můžeme tvářit, že věci v našich životech jsou lepší než 

ve skutečnosti. Je nám blízké popírání a zakrývání našich hříchů i problémů. Nemluvíme 

o nich. Avšak Kristus přišel zachránit nás lidi takové, jakými skutečně jsme (sr. 1Tm 

1,15). V úvodních verších si prorok stěžuje na to, co mu jeho prorocká služba přináší. 

Nestal se prorokem z vlastní vůle (srov. Jr 1,1-10; 2P 1,21). Hospodin jej povolal a 

získal pro úkol svého posla. V hebrejském textu tu v Jeremjášových úvodních slovech 

možná zaznívá i určitá výčitka vůči Bohu. V ČEP čteme: „ Přemlouval jsi mne 

Hospodine a dal jsem se přemluvit. “ (Jr 20,7a ČEP). Použité hebrejské sloveso (P-T-

H) může mít také význam „svést, zlákat“. Možná Jeremjášovi připadalo, jako by byl ke 

službě proroka zlákán, či sveden. Zvěstování Božího slova přinášelo Jeremjášovi po celé 

dny posměch jeho okolí. Jeho poselství obsahovalo zvěsti o tvrdých Božích soudech, 

které měly dopadnout na jeho lid, prorokoval o násilí a zhoubě (např. Jr 6). Tím však 

násilí zároveň přivolával sám na sebe (Jr 20,1-6). Dokonce si říkal, že už raději 

v Hospodinově jménu mluvit nebude. Ale nemohl nemluvit. Boží slovo bylo jako oheň 

zavřený v jeho kostech. A on ho tam nemohl udržet. Slovo Boží muselo ven, i když 

prorok věděl, že si tím potlesk nevyslouží.  

Donášely se k němu všelijaké pomluvy. Byl ohrožen udavači. Dokonce i jeho 

bývalí přátelé číhali na jeho poklesnutí. Snad ho chtěli vyprovokovat k nějakým slovům, 

díky nimž by ho mohli obžalovat. Podobným nástrahám býval vystaven i Pán Ježíš (L 

20,20-23; J 8,6). Kvůli hlásání Božího slova se Jeremjášovi chtěli mstít i jeho někdejší 

přátelé. Jako Boží prorok šel Jeremjáš proti proudu očekávání lidí, a to přinášelo do 

většiny jeho vztahů velké napětí. I následování Krista znamená (mimo jiné) jít proti 

proudu. I následování Krista vnáší do řady našich vztahů napětí (Mt 10,34-39). Příklad 

proroka je však pro nás povzbuzením, abychom všechna tato napětí předkládali Bohu. 

Ani my si před ním nemusíme na nic hrát a můžeme mu otevřeně povědět o všem, co 

nás trápí. Tím to ale nekončí. 

 

Je také třeba, abychom zaujali jasný postoj víry, tak jako Jeremjáš. Uprostřed své tísně 

si Jeremjáš připomíná, že je s ním Hospodin jako přesilný bohatýr. Když Hospodin 

Jeremjáše povolával, slíbil mu, že s ním bude (Jr 1,8). Jeremjáš si nyní tento Boží slib 

připomíná. Dospět k tomuto vyznání víry v Hospodina muselo být pro proroka zápasem. 

Zápasem bylo jistě už samo vyznávání. Bylo rozhodným pozvedáním štítu víry 

uprostřed přetrvávajícího protivenství a vnitřního i vnějšího utrpení (srov. Ef 6,16). 

Prorok vyjadřuje své přesvědčení, že to budou nakonec jeho nepřátelé, kdo budou 

poraženi a navěky zahanbeni. Nyní je zahanben prorok a oni se mu vysmívají. To je 

však jen dočasné. Z dlouhodobého hlediska, z hlediska věčnosti, bude vítězem prorok. 
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A na rozdíl od proroka, který nesl potupu jen na čas, oni budou zahanbeni navěky. Se 

svým sporem se Jeremjáš obrací na Hospodina, který je schopen zkoumat nitro každého 

člověka (srov. Jr 11,20; 17,9-10). Hospodin jistě vidí i to, že Jeremjáš pouze věrně 

předává, co přijal od Boha, že trpí neprávem. A Pán Bůh  nakonec vynese na světlo, kdo 

je tu skutečně v právu a kdo ne.  

Od vyjádření naděje na spravedlivé zakončení své pře přechází prorok k výzvě 

k chválení Hospodina zpěvem. Důvodem k chvále je to, že Hospodin vysvobodil 

ubožáka z rukou zlovolníků (v. 13 ČEP). Tato slova bychom patrně měli chápat jako 

vyjádření jistoty, že Pán Bůh ubožáka (tj. proroka) nakonec vysvobodí. O 

předpověděných událostech se mluví v minulém čase, tedy jako by se už byly staly. V 

obdobích vnitřní tísně můžeme nabírat vnitřní sílu právě tím, že si připomínáme pravdy 

Božího slova, a že je vyznáváme. Tak můžeme přijmout od Boha nové povzbuzení a 

posilu. A také jistou naději, že Bůh se nás ve svém čase zastane. 

 

V tomto čase tomu ale není tak, že by po jednom duchovním vítězství náš zápas skončil. 

Jistě by se nám líbilo, kdybychom se jednou provždy dostali na nějakou vyšší duchovní 

úroveň, kde bychom se už natrvalo cítili naprosto neohroženě. Kde bychom už byli 

navždy nad věcí a nemuseli už zápasit. Tak tomu ale bude až v nebi. Zde na zemi je 

třeba stále bdít a bojovat. V přečteném textu následuje po slovech naděje a chvály opět 

náhlý sestup do temnoty beznaděje. Prorok by byl raději, kdyby se nikdy nenarodil. 

Důvodem bylo samozřejmě jeho velké životní trápení. V tomto smyslu bychom měli 

chápat i zlořečení, které je projevem jeho lidské slabosti. Podobně jako Jób zlořečí dni 

svého narození (v. 14; srov. Jb 3). Přirozeně můžeme mít dojem, že by bylo vhodnější 

umístit oddíl Jr 20,14-18 mezi dva předchozí, za verš 10 a před verš 11. Avšak jeho 

zařazení na tomto místě má jistě svůj smysl. V duši proroka se stav naděje a beznaděje 

asi nevystřídal tak rychle, jako v textu. Po čase se však patrně obavy opět přihlásily a 

bylo třeba znovu zápasit o pevnost víry v Hospodina. I v našich životech se různé 

zkoušky a pokušení opakují. Je třeba znovu vést boj víry (sr. 1Tm 6,12). Ale protože 

Bůh je věrný, posiluje nás stále znovu a dopřává nám nová vítězství. 

 

K našemu životu víry tedy neodlučitelně patří zápas. Podobně jako Jeremjáš a mnozí 

další Boží lidé smíme Bohu otevřeně předkládat všechno, s čím se potýkáme. Nad 

beznadějí můžeme vítězit tím, že si připomínáme pravdy Božího slova, zejména to, že 

v Kristu je Bůh s námi (Mt 1,23; Ř 8,31) Zároveň je třeba počítat s tím, že po jednom 

vítězství nás bude čekat další výzva. Takový je prostě život křesťana v tomto čase a v 

tomto světě. Ale Kristus je vždy s námi! 


